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se bori za pravice vseh delov
nih ljudi, zato jo bomo volili vsi, 

delavci, kmetje in delovna 
inteligenca
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Narodi se ne bodoječ borili za imperialiste
Dne 25. avgusta je v Moskvi pri

čel svoje zasedanje unionski kongres 
pristašev miru, na katerem so dele
gati iz vseh sovjetskih republik in 
gostje iz številnih držav sveta ape
lirali na narode sveta, da se združijo 
v borbi proti netilcem nove vojne, v 
borbi za pravičen in trajen mir.

Kot zastopnik Nemčije je govoril 
znani napredni pisatelj Gerhart Ei- 
sler. Predsednik poljskega komiteja 
za mir profesor Dembrovski je pou
daril veliko vlogo, ki jo igrajo znan
stveniki v borbi za mir. Ko bodo vsi 
izpolnjevali svoje dolžnosti, je dejal, 
potem bodo v javnosti razkrinkali la- 
žnjivo propagando angloameriških 
netilcev nove vojne.

Georgijski ljudski umetnik Chora- 
va je izjavil, da je vsemu svetu zna
no, da je usoda sveta najtesneje po
vezana z borbo za mir. Tudi italijan
ski delegat Pietro Nenni je izrazil, da 
nikdar ne bo več uspelo, da bi itali
jansko ljudstvo še kdaj privedli do 
tega, da bi se udeležilo reakcionarne 
vojne.

V imenu češkoslovaškega ljudstva 
.j" kongres pozdravila zastopnica češ
koslovaškega odbora pristašev mi- 

1“U Hodinova, ki je med drugim de
jala, da se danes vsak lahko pre
priča, da kapitalizem rodi vojno, 
medtem ko socializem pomeni mir 
in razumevanje med narodi, čim 
močnejši bo socialistični in ljudsko- 
demokratični svet, tem slabši bo ka
pitalistični sistem.

Posebno odobravanje so žele be
sede francoskega pisatelja Jean-a 
Laffite-a, generalnega sekretarja 

stalnega odbora svetovnega kongre
sa pristašev miru, ki je govoril o na
raščanju sil miru*in demokracije v 
vsem svetu. Današnji kongres, je 
dejal, bo milijonom žena in mož utr
dil vero, da so zmožni, da ne spo
znajo samo nevarnost nove vojne, 
temveč jo lahko tudi preprečijo. Z 
vami in z vsemi narodi skupno v 
enotnosti in borbi bomo možje in 
žene vseh dežel zmagali v borbi za 
mir.

Kitajski zastopnik Lung Tsen 
Yung je poudaril: Kitajski narod
ljubi mir. Zmage kitajskega ljud
stva v narodnoosvobodilni borbi ni
so samo naše zmage, temveč so zma
ge vseh narodov sveta, ki se borijo 
za mir.
Prav tako so tudi vsi drugi delegati 
poudarili pripravljenost vseh naro

dov v borbo za mir. Vsaka posa
mezna beseda je izražala močno 
voljo miroljubnih narodov, da za 
vsako ceno hočejo preprečiti novo 
vojno, prav tako pa tudi zaupanje 
in vero v sile demokratičnih mno
žic vseh narodov, ki nikakor niso 
voljne, *da bi se še kedaj borile za 
interese in koristi imperialističnih 
vojnih hujskačev.

Na zadnji seji unionske konfe
rence pristašev miru so sklenili pro-- 
glas stalnemu odboru svetovnega 
kongresa pristašev miru vsega sve
ta, v katerem pravijo med drugim:

Prepričani smo, da je ta pokret,

ki združuje stotine milijonov lju
di in se še vedno širi, v stanu, da 
prepreči nevarnost nove vojne. Vsak 
pošten človek vidi, da so angloame- 
riški imperialisti glavni netilci no
ve vojne, ki bi bila vojna proti vse
mu človeštvu. Oni so stvaritelji ag
resivnega atlantskega pakta, med
tem ko ameriško in angleško ljud
stvo, prav tako pa tudi vsi drugi na
rodi sveta nočejo nove vojne.

Ob koncu je v proglasu poudar
jeno, da so minili časi, ko je impe
rialistom uspelo, da so varali naša 
ljudstva in jim prikrivali svoje zlo
činsko hujskanje na nove vojne.

Marshallizirane države so razočarane
V Parizu je zasedal Svet OECE, ki 

je razpravljal o razdelitvi Marshallo
ve pomoči državam članicam. Skupi
na izvedencev je preučila zahteve 
posameznih držav in je predložila 
zaključno poročilo, o katerem so po
tem razpravljali pred Svetom. Veliko 
razburjenje pa je nastalo med 19 dr
žavami, ki so bile predložile svoj 
program za pomoč, ker so izvedenci 
bili prisiljeni zmanjšati zneske, ki so 
bili v zahtevah navedeni. Posebno 
razburjenje pa je nastalo v Veliki 
Britaniji in Italiji.

Vsaka od 19 držav, ki dobiva Mar
shallovo pomoč, je v začetku leta 
predložila svoje zahteve. Konec ju
lija so te države spopolnile svoje 
prvotne zahteve. Do takrat je bri
tanska zahteva znašala 900 milijo
nov dolarjev. Toda proti koncu juli
ja se je gospodarski položaj Velike 
Britanije poslabšal, tako da je ta zvi
šala svoje zahteve na 1500 milijo
nov dolarjev. Ostale države pa so 
obakrat predložile iste zahteve in sa
mo Velika Britanija je zvišala svoje 
prvotne zahteve.

Skupne zahteve 19 evropskih dr
žav znašajo skupno nad 5 milijard 
dolarjev, dočim se pričakuje, da 
ameriški kongres ne bo odobril več 
kot 3,6 milijard. Zaradi tega je bilo 
potrebno znižati zahteve v 19 pro
gramih. Največje znižanje je utrpe
la Velika Britanija, ker je znesek 
1500 milijonov v veliki meri prese
gal vse ostale. Delež, ki je določen za 
Italijo, znaša 382,7 milijonov dolar
jev, italijanska vlada pa je zahtevala 
559,2 milijonov.

Slovensko prosvetno društvo „D o b r a č“ 

igra prvič na Koroškem

KLINARJEVO OPERETO

MIKLOVA ZALA
v soboto, dne 10. septembra ob 17.30 uri in v nedeljo, dne 
11. septembra ob 14.30 uri pri Prangarju v Zmotičah.

Britanski delegat Sir Edmund Hail 
Patch je izjavil, da je dodelitev za 
Veliko Britanijo nezadostna in v ne
kem smislu diskriminacijska, zato jo 
smatra za nesprejemljivo. Ostro je 
kritiziral skupino izvedencev, ki je 
pripravila poročilo, in je izjavil, da 
bi v primeru, da se zaključki tega po
ročila spremenijo, ne bilo več mogo
če imeti zaupanja v OEGE. Skupina 
izvedencev je sestavljena iz predstav
nikov Francije, Italije, švedske, Ni
zozemske, Bicone, Velike Britanije 
in enega predstavnika EGA.

Tudi italijanski delegat je prote
stiral in je poudarjal, da se v Italiji

širi revščina in da je Južna Italija v 
težkem položaju. V Rimu je bil ame
riški upravitelj Marshallovega načrta 
Hoffmanu,toda vse De Gasperijevo 
moledovanje ni nič zaleglo, čeprav 
je De Gasperi zvračal krivdo za ne
uspeh Marshallove pomoči v Italiji 
na parlament.

Tudi nizozemski in francoski de
legat sta ostro protestirala zaradi 
znižanja dodelitve. Zdi se namreč, 
da je bila francoska zahteva, ki zna
ša približno 900 milijonov dolarjev, 
znižana na 700 milijonov. V franco
skih krogih ugotavljajo, da je že 
prvotni znesek predstavljal precej
šnjo žrtev.

Dopisnik ,,Timesa“ piše, da je psi
hološki položaj britanskih delegatov 
ošibel, ker je Stafford Cripps najprej 
„dajal lekcije11 svojim kolegom, naj 
zmanjšajo svoje zahteve, nato pa je 
znatno zvišal britanske zahteve. V 
londonskih političnih krogih izjavlja
jo, da bo Velika Britanija pri was- 
hingtonskih finančnih razgovorih po
stavila predloge, ki naj zmanjšajo 
nesorazmerje, ki sedaj obstoja med 
britanskim in ameriškim gospodar
stvom. še nadalje pa se bo upirala 
pritisku za razvrednotenje funta.

Tudi poročilo Trade Unions, ki so 
ga objavili in ki ga bodo predložili na 
letnem kongresu sindikatov, poudar
ja, da je finančni in gospodarski po
ložaj Anglije izredno težak. Poudar
ja tudi težkoče v plačilni bilanci in 
pomanjkanje dolarjev, ki komplici- 
ra izvajanje Marshallovega načrta. 
Poročilo zaključuje, da morajo sin
dikati voditi politiko za znižanje pro- 

(Nadaljevanje na 2. strani)

Kitajska ljudska armada 
prodira proti Kantonu
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Vse ljubitelje slovenske prosvete prisrčno vabimo!
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Kakor poroča radio Nanking, je 
Kitajska ljudska armada osvobodila 
glavno mesto severozapadne pokra
jine Kansu Lančau. Na jugu pa so 
oddelki ljudske armade oddaljeni od 
važnega pristanišča Amoy, ki leži 
nasproti otoku Formosa, samo še 
40 km.

Pričela se je odločilna borba za ve
liko južnokitajsko pokrajino Kvan- 
tung, katere glavno mesto je Kanton. 
Oddelki kitajske demokratične arma
de so na treh mestih prekoračili me
jo pokrajine in neprenehoma prodi
rajo proti njenemu glavnemu me
stu.

V osvobojenih predelih Kitajske 
obnova hitro napreduje

Hkrati z osvoboditvijo novih ob
lasti je začela kitajska ljudska ob
last z množično podporo kitajskega 
delavskega ljudstva obnavljati razru
šene in težko poškodovane železni
ške proge, da bi uvedla čim prej red
no gospodarsko življenje v osvobo
jenih oblasteh in čim prej osvobo
dila vso Kitajsko.

Po novejših nepopolnih podatkih 
kontrolira sedaj kitajska ljudska ob
last okoli 80 odstotkov vseh kitaj
skih železnic ali 21.500 km železni
ških prog. Od skupne dolžine prog 
na Kitajskem je v osvobojenih ob
lasteh obnovljenih okoli 66 %, v 
Mandžuriji pa nad 86 % železniških 
prog.

Važni uspehi so bili doseženi tu
di v obnavljanju mostov in predorov 
in usposabljanju vozovnega parka. 
Tako je bilo do konca prvega pollet

ja letošnjega leta popravljenih 500 
večjih železniških mostov in okoli 
800 starih in poškodovanih lokomo
tiv in na tisoče vagonov. Vsi ti uspe
hi so tem večje vrednosti, ako se 
upoštevajo pustošenja in zmešnjave, 
ki so jih povzročile umikajoče se 
koumintanške čete, ki so poškodo
vale 80 % lokomotiv in 42 % vago
nov, razrušile nad 1000 mostov in 
predorov ter poškodovale na tisoče 
kilometrov železniških prog.

Kljub takemu položaju je pričel 
ekspresni vlak voziti vTiencin in Pe
king že dva tedna po njihovi osvo
boditvi, tri tedne po prihodu narod
no osvobodilne armade Kitajske pre
ko Jangceja je prišla prva lokomotiva 
v Nanking, vozovi pa so vozili heroj
skim borcem ču Deja pri njihovem 
prodiranju proti Šanghaju hrano in 
premog že nekaj ur po osvoboditvi 
tega naj večjega kitajskega mesta. 
Vse to je zadosten dokaz za hero- 
izem kitajskega ljudstva, kakor tudi 
za tesne vezi, ki obstoje med kitaj
skim ljudstvom in narodnoosvobo
dilno armado s Komunistično partijo 
Kitajske na čelu.

General Cen Ji je izjavil, da se je 
v dveh mesecih življenje v Šanghaju 
popolnoma normaliziralo. Večina 
ustanov, ki jih je prevzela občinska 
uprava že deluje.

Vse organizacije, vključno banke, 
tovarne in skladišča, ki so pripadale 
koumintanški upravi v Šanghaju ozi
roma centralni vladi, so prešle v last 
ljudskih oblasti. Nakopičeni bombaž 
v skladiščih so dali na razpolago pri
vatnim in ljudskim tovarnam, ki so 
obnovile proizvodnjo.
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V Ljubljani jc ustanovljena gozdna fakulteta
Dejanski začetek razvoja šolstva in 

znanstvenega dela v gozdarstvu in 
lesni industriji zaznamuje Slovenija 
šele po zmagi narodnoosvobodilne 
borbe jugoslovanskih narodov. Pred 
osvoboditvijo je bila v Sloveniji le 
gozdarska šola v Mariboru (od leta 
1931). Gozdarske znanstvene usta
nove ni bilo nobene in tako je bila 
Slovenija edina dežela v Evropi, ki 
ni imela takih ustanov. Po osvobo
ditvi pa so ustanovili gozdarsko šolo 
v Mariboru, lesno šolo v Ljubljani, 
lesno-industrijski odsek tehniške 
srednje šole v Ljubljani, industrij
sko šolo v Novi Gorici, gozdarski teh- 
nikuin v Mariboru, gozdarski telini- 
kum v Ljubljani in Gozdarski insti
tut Slovenije v Ljubljani. Podjetja 
prirejajo vsako leto številne tečaje 
za kvalificirane gozdarske in lesno
industrijske delavce. V kratkem bo 
začelo delovati osem šol za učence v 
gozdnem gospodarstvu in lesni indu-
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Kaj moramo vedeti za volitve
Ponovno opozarjamo, da so

od 2. do vključno 12. septem
bra na občinah na vpogled vo- 
livni imeniki; kdor lioče napra
viti priziv, naj to napravi pravo
časno, zadnji rok za prizive je 
12. septembra.

lllimiHIUHilHHIHIIIHIIIIIIIIIIIIIIHIIIIIHIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIlllllllllllllllllllim

Ogromne žrtve monarhofašistov na 
Gramosu

Radio ,,Svobodna Grčija" poroča, 
da so monarhofašisti v ofenzivi na 
Gramosu napadali s številnimi divi
zijami pehote, nadalje s težko in pla
ninsko artilerijo ter s celotnim le
talstvom, ki so se mu pridružili še 
oddelki ameriškega vojnega letal
stva.

Na majhnem odseku 14 km so na 
ameriško povelje vrgli v boj 4 do 5 
divizij.

Oddelki Demokratične armade so 
s pomočjo topništva neustrašeno od
bijali napade monarhofašističnega 
letalstva in topništva, ki je izstre
lilo več kot 90.000 granat.

Monarhofašisti so v teh borbah 
imeli 1252 mrtvih in 3712 ranjenih, 
razen tega pa jih je bilo 70 ujetih. 
Ujetniki so izjavili, da je bila veči
na oficirjev, ki so jih nagnali v hoj 
Amerikanci, pobita ali ranjena.

V zapadnem in srednjem Gramosu 
so imeli monarhofašisti 145 mrtvih 
in 432 ranjenih.

Marshallizirane države so razočarane
(Nadaljevanje s 1. strani)

duktivnih stroškov in za istočasno 
ohranitev sedanje višine mezd.

Spričo nezadovoljstva Marshallo
vih držav pa jim je Hoffmann napra
vil malo pridigo. Dejal je, naj bi Ev
ropa izvažala več v Ameriko, da za
služi več dolarjev, ki so ji potrebni 
za kritje deficita. ZDA bi v resnici 
lahko prevzele velike količine evrop
skega blaga. Seveda izjavlja Hoff
man, da ameriške carinske tarife ne 
predstavljajo nobene ovire, ker da so 
ostale iste kakor leta 1914. Ovira, da 
so evropski produkcijski stroški, ki 
da so previsoki. Hoffman torej ne
kako namiguje, naj bi Evropa zniža
la produkcijske stroške, Angležem 
pa, naj bi ustvarili nekaj več brez
poselnosti ter znižali delavske mezde. 
Amerika vedno bolj pritiska z Mar
shallovim načrtom, da bi razbila ev
ropske carinske pregraje in da bi v 
imenu nekakega povsem abstraktne
ga liberalizma lahko postala gospo
dar zahodnih trgov.

striji ter gozdarski in lesno-indu
strijski delavski tehnikum.

V gozdarska in lesno-industrijska 
podjetja- in ustanove že prihajajo 
absolventje novih šol, katerim se bo
do pridružili že v tej petletki novi 
gozdarski in lesno-industrijski teh
niki. Tudi Gozdarski institut Slove
nije je pokazal vidne rezultate pri 
razširjanju surovinskih baz, ter upo
rabljanju novih surovin in boljših 
metod dela.

Razvoj gozdarstva in lesne indu
strije terja čedalje več visoko kvali
ficiranega kadra. Zato je vlada LR 
Slovenije sklenila ustanoviti gozdar
sko fakulteto v Ljubljani še to jesen. 
Pred dnevi je izšla v Uradnem listu 
uredba o razširitvi agronomske fa

kultete v agronomsko in gozdarsko 
fakulteto. Tako bo začela ljubljan
ska univerza vpisovati prve slušate
lje gozdarstva.

Razvoj šolstva in znanstvenih 
ustanov gozdarstva in lesne indu
strije je eden izmed mnogih dokazov 
skrbi ljudske oblasti za dvig iz do
sedanje zaostalosti. Prav gotovo bo
do vsi delovni kolektivi in še po
sebej kolektivi gozdarstva in lesne 
industrije nenehoma ustvarjali na
dalje objektivne pogoje za čim po
polnejšo izgraditev šolskih in znan
stvenih ustanov. Novi kadri pa bodo 
s pridobljenim znanjem in z ne
umornim delovnim poletom pomno
žili vrste graditeljev socializma v Ju
goslaviji.

Hitro napreduje gradnja NOVE GORICE
Prihodnji mesec bo primorsko de

lovno ljudstvo praznovalo drugo ob
letnico priključitve svojih krajev, ki 
so četrt stoletja trpeli pod fašistič
nim nasiljem, k novi Jugoslaviji. 
Ljudstvo pa ne more pozabiti krivice 
in škode, ki jo je povzročila mirovna 
pogodba s sedanjo mejo. Gorica kot 
upravni in kulturni center primor
skega ljudstva je ostala izven te me
je, z njo pa so presekane tudi pro
metne zveze, ki so skozi Gorico spa
jale Soško in Vipavsko dolino, Brda 
in Kras.

Z delom pridnih rok se gradi No
va Gorica kot upravno središče go- 
riške oblasti. Tu, kjer je krivična 
meja Jugoslavijo najbolj prizadela, 
so zdaj velika gradbišča, na katerih 
tekmujejo najboljše delovne moči in 
je našio zaposlitev na tisoče primor
skih ljudi, ki so pod Italijo živeli v 
pomanjkanju, že decembra 1947 so 
dospele prve mladinske brigade, ki 
so z delavci vred pričele podirati ho- 
sto, pod Panovcem odpirati kanale in 
regulirati od meje navzgor potok 
Korn, ki je zamočvirjal zemljo, da 
tako ustvarijo trdno in zdravo pod
lago za graditev novega mesta.

Lani 13. junija so bili položeni 
prvi temelji novega mesta. Poleg 
stalnih delavcev in mladinskih bri
gad je delalo takrat 5000 prostovolj
cev. Med ropotom strojev, krampov 
in lopat so odmevale pesmi in gesla 
bratstva in edinstva.

Delo tudi med zimo ni počivalo. 
Na 15 objektih je delalo nad 100 zi
darskih in težaških brigad. Največ 
jih je bilo zaposlenih pri gradnji mo
derne tovarne pohištva in skladišča 
za les, ki ga bo tovarna dobila iz tr
novskih gozdov in iz gornje Soške 
doline, živahno delo je bilo tudi na 
obhodni cesti. Spomladi je prišla na

pomoč tudi prva sežanska frontna 
brigada.

Velik razmah je nastal v začetku 
zadnjega meseca, ko je prišlo na 
gradbišče sedem primorskih front
nih brigad, ki imajo 650 članov.

Vsa dela na gradbišču se razvija
jo po načrtu in po brigadnem sku
pinskem sistemu dela. Brigade so za
poslene pri množičnih delih, mestni 
kanalizaciji in obhodni cesti, zidar
ske in težaške brigade pa pri visoki 
gradnji. Dela se v dveh posadah ali 
izmenjavah. Gradbenega materiala 
je dovolj na razpolago, ker skrbijo 
zanj delovni kolektivi gradbenega 
podjetja Primorje v kamnolomih v 
Plavah ob Soči, cementarna Anhovo, 
apnenica ,,Rdeča zvezda" v Solkanu 
in goriške opekarne. Delovna mesta 
so zvezana z omrežjem ozkotirne že
leznice.

Na križišču Gabrijelove ulice in 
Geste Julijskih alp se že dvigajo štiri 
moderne štirinadstropne stanovanj
ske zgradbe, v katerih končavajo in
stalacijska dela. Pričeli so tudi s ko
panjem temeljev štirih novih štiri
nadstropnih stanovanjskih blokov. 
Najbolj je razgibano delo pri gradi
tvi palače za upravni odbor goriške 
oblasti, ki bo med največjimi mest
nimi stavbami. Hitijo tudi z delom 
na obhodni cesti in z vrtanjem pre
dora skozi Panovec ter računajo, da 
bo cesta že letos uporabna za pro
met, s čimer bo omogočena zveza za
ledja spodnje Vipavske in Krasa z 
Novo Gorico. V prihodnjih letih bo
do gradili stanovanjske bloke za de
lavce tovarne pohištva, mestno ka
varno, mesnico, moderno gledališče, 
tiskarno, stanovanjske hiše in druge 
objekte. Primorska bo tako v.nekaj 
letih dobila svoje središče za 15.000 
do 20.000 prebivalcev, ki bo med 

najlepšimi v Jugoslaviji.

PO ŠIRNEM SVETU
Peking. — Agencija ,,Nova Ki

tajska" poroča: Geli bataljoni Kuo- 
mintangovih čet v pokrajini Ivansu 
prehajajo v tabor narodnoosvobodil
ne armade. Po nepopolnih podatkih 
se je priključilo samo v 5 dneh na
rodnoosvobodilni armadi nad 2300 
Kuomintangovih vojakov. Na tem 
odseku fronte so izbruhnili 14. av
gusta na treh koncih upori. Ob tej 
priložnosti je prešlo v vrste narod
noosvobodilne armade nad 1100 
Kuomintangovih vojakov.

Berlin, (Tanjug). ,,Nacional Zei- 
tung" piše, da bodo imeli bližnji 
angloameriški razgovori, ki bodo v 
septembru, za posledico, da bo pri
šlo do razvrednotenja funta šter- 
linga, nakar bo, kakor vse kaže, pri
šlo tudi do razvrednotenja zahodne 
marke.

VVashington, (Tanjug). Zunanje 
ministrstvo ZDA je objavilo, da bo s 
15. septembrom prevzelo nadzor
stvo nad izvajanjem okupacijske po
litike v zahodni Nemčiji, ki je bilo 
doslej v rokah ameriških vojaških 
oblasti.

London, (Tanjug). Ministrstvo 
za goriva je sporočilo, da bo kmalu 
zaprlo livarne jekla v Barrovvu, v 
središču ladjedelniške industrije 
Velike Britanije, in sicer zaradi nji
hove neekonomičnosti in zastarelo
sti. Več desettisoč delavcev jeklar
ske in ladjedelniške industrije bo 
odpuščenih.

Šanghaj. — čete kitajske ljudske 
armade so 20. avgusta zaključile za
sedbo čang čau-a v obrežnih pokra
jinah gantung-a in tako odvzeli Kuo- 
mintangu zadnje oporišče.

Glavni stan Kuomintanga v Ivvan- 
tung-u je v razpustu, številni čast
niki so se uprli Kuomintangovem re
žimu in so pripravljeni skleniti mir 
z ljudsko vlado.

General Yu Han Mu, komandant 
glavnega stana, ki je bil znan kot 
eden najzvestejših sodelavcev či' 
angkajšeka, je po aretaciji številnih 
častnikov zbežal v mesto Hongkong.

VVashington. — Kakor poroča mi
nistrstvo za delo, je število zapo
slenih v času od 15. junija do 15. 
julija t. 1. padlo za nadaljnjih 
'230.000 oseb. število zaposlenih v 
mesecu juliju je bilo za 5.6 milijo
nov nižje nasproti istemu mesecu 
lanskega leta.
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Budimpešta. — Vodstvo Zveze 
svetovne demokratične mladine in 
Mednarodne študentske zveze je po
slalo v imenu vse demokratične mla
dine vsega sveta protestne brzojavke 
skupini Hatta zaradi usmrtitve vodi
teljev Komunistične partije Indone
zije.

Budimpešta. — V okviru petlet
nega plana bo madžarska tekstilna 
industrija potrebovala naknadno 
15.000 tekstilnih delavcev, kakor 
tudi 1000 inženirjev in tehnikov. 
Proizvodnja oblek bo za 63 odstot
kov zvišana. To ogromno zvišanje 
proizvodnje povzroča tudi ustanovi
tev novih tekstilnih tovarn in mo
dernizacijo že obstoječih tovarn na 
Madžarskem.
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Kdor je ohranitev slovenskega naroda, l:>o volil

Demokratično fronto delovnega ljudstva
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S čim se ukvarja drž. poslanec Bisjak
Dne 21. avgusta t. 1. je bil v go

stilni pri ,,Jurkele“ na Doleh pri 
Borovljah neki ,,Genossenschafts- 
fest“, katerega namen je bil prido
bivanje novih članov za boroveljsko 
zadrugo. Nimamo namena, da bi opi
sovali potek te prireditve, poročati 
pa hočemo o tem, kako si je prido
bivanje novih članov zamišljal so
cialistični državni poslanec B i s- 
j a k. Vsi boroveljski delavci in de
lavke ter delovno ljudstvo sploh naj 
izve, s čim se peča ta patentirani 
„socialist“ in tako imenovani za
stopnik delovnih ljudi.

Bilo je namreč tako. Med zabavo 
je prišlo med gospodom Bisjakom in 
delavcem Francem Kališnikom do 
nekih nesoglasij. Po daljšem prere
kanju je Kališnik, ki ni maral mo
titi zabave, pozval Bisjaka, da bi šla 
za hišo in tam sama uredila svoj 
spor. Bisjak je nato pristal in oba sta

SPODNJE VINARE
V marcu tega leta smo pre

ko Kmečke zveze za Slovensko Ko
roško pri uradu za vodne gradnje v 
Celovcu zaprosili, da bi nam z javno 
podporo pomagali osušiti naše 14 ha 
veliko močvirje. Gospodje v Celovcu 
Se dolgo časa niso mogli odločiti, da 
bi prišli na ogled in nam povedali 
kako in kaj. Šele ko je Pokrajinski 
odbor Kmečke zveze za Slovensko 
Koroško 8. avgusta t. 1. interveniral 
pri omenjenem uradu, so nam od 
tam posluli 20. avgusta posebno ko
misijo, ki je pregledala, kako bo z 
u°šim osuševanjem. S komisijo pa 
Je prispel tudi tajnik Kmečke zveze 
za Slovensko Koroško, ki nam je po
magal pri razgovoru s člani komi
sije.

Sklenili smo, da bomo s predpri
pravami za osuševanje pričeli v pri
hodnjem letu. Zagotovili smo si tudi 
izdatno podporo, ki nam bo omogo
čila osuševanje.

Ko bomo osušili to močvirje, se 
bo naše gospodarstvo zboljšalo, re
dili bomo lahko več in boljšo živino. 
Ker nas bo osuševanje kljub podpori 
še dovolj stalo, nam je tajnik Kmeč
ke zveze dal še dobre smernice, kako 
baj v prihodnjem letu gospodarimo, 
da bo naš dohodek višji in da bomo 
lažje krili stroške osuševanja.

PETO POGLAVJE
MRTVI DELAJO

1. Novi Donecki bazen
Kje imamo največ premogovnih 

rovov?
V kotlini Donca.
Koliko premoga so dali v začetku 

petletke?
27 milijonov ton na leto.
Samo toliko! ako pa hočemo iz

polniti petletko, moramo priti na 
75 milijonov ton.

Kaj pa je to? Ali se nismo mor
da ušteli? Ako pa smo se ušteli, mo
ramo ves petletni načrt znova se
stavili. Utegne se nam namreč zgo
diti tole: zgradili bomo tovarne, pa 
de bodo imele premoga in bodo sta
le brez dela in ves svet se nam bo 
smejal.

Ne, tega ne smemo dopustiti!
Naj stane kar koli, nalogo je tre

ba izpolniti,
Kako naj pa to naredimo? Ali je 

hlogoče to narediti?

se odstranila. Toda še predno sta 
prišla za hišo, se je Bisjak vrgel na 
Kališnika, ga začel pretepati in ga 
parkrat tako močno udaril v obraz, 
da je bil ves krvav. Zbil mu je par 
zob in mu precej raztrgal obleko. 
Bisjak je po svojem junaškem oprav
ku takoj zginil.

Dobro uspeli Mladinski dan, ki je 
bil dne 21. avgusta 1949, na Blatu, 
je spet razburil narodne odpadnike 
in šoviniste, ki so dali duška svojemu 
sovraštvu v pobalinskih zahrbtnih 
napadih v okrilju temne noči na na
še mladince, ki so se vračali domov. 
Tovariš Kumer Pavle, Lužnik Pepi in 
Karnar Oto so se vračali skozi Vo- 
grče. Nenadoma se je pojavil nek 
fantalin in jih začel izzivati in pso
vali, da so Slovenci in partizani, oni 
pa da so Korošci, in takoj s pestjo 
udaril tovariša Kumerja in Lužnika. 
Napadalcu se je posrečilo, da se je za 
nekaj korakov umaknil, kjer je ta
koj segel v žep, da bi potegnil nož ali 
kar koli. Kumer je tovariše opozoril,

Podala sta
Pri nas se dogajajo stvari, da vča

sih človek res ne ve, kaj bi rekel. 
Že leta sem je pri nas vršil posle ob
činskega sluga Tarman, ki je bil ob
enem načelnik OeVP. Bil je pošten 
človek in mu nihče ne more opore
kati, da bi bil pristranski v svojem 
zadržanju. Izgleda pa, da prav zara
di tega ni odgovarjal OeVP-jevski 
gospodi v Celovcu. Zato so ga odsta
vili in sedaj ga hočejo kot pohab
ljenca vreči še iz službe pri občini. 
Čudne metode, za OeVP pa narav
nost značilne. Ona ne trpi poštenih 
ljudi, temveč za njo so nesramneži 
in naduteži najboljši ljudje.

Funkcijo načelnika za Slov. Plaj- 
berk so nato poverili Potisku Jožefu, 
ki se je dolga leta šolal v avstrofa- 
šističnih in nacističnih vojašnicah 
in ki pri poštenih ljudeh nima 
nobene veljave kakor se šušlja, 
mu OeVP zaupa toliko, da ga bo 
pustila kandidirati celo za de
želni zbor. Nekoliko trezne presoje 
že pove: če uživa zaupanje pri ode-

Inženirji pravijo, da je mogoče. 
Oni pravijo, da v mnogih naših ro
vih delajo z rokami še brez strojev. 
Pravijo tudi, da vsak ameriški ru
dar nakoplje petkrat več premoga 
kakor naš. Ali je morda ameriški 
rudar pridnejši od našega? Nikakor 
ne. Stvar je zelo preprosta: ameri
škemu rudarju pomagajo stroji. Pri 
nas pa v mnogih rovih poteka delo 
po starem — rudar lomi premog z 
vso močjo z rovačo. V Ameriki pa 
so pozabili, kaj je rovača. Tam ko
pljejo premog z vrtalnim strojem. 
Naš rudar vrta v premog z ročnim 
svedrom. Ameriški rudar pa ima 
avtomatično kladivo, ki samo lomi 
premog.

Naš rudar se vpreže kakor konj 
v sanke in trudoma vleče vagončke 
s premogom. V Ameriki pa premog 
sam teče po žlebu in, ko priteče do 
vagončka, ga primejo grabljice na
kladalnega stroja in ga v hipu vr
žejo v vagonček.

V naših rovih imamo še danes

Prepričani smo, da delavci, ki bo
do zvedeli za ,,vzorno“ obnašanje 
tako imenovanega zastopnika delav
stva, ki pretepa delovne ljudi, ne bo
do več zaupali takim voditeljem in 
bodo svoje glasove dali ljudem, ki 
se bodo res borili za pravice in bolj
še življenjske pogoje delavstva.

naj se pazijo in nato poklical orož
nika, ki sta se nahajala na vasi in 
se približala, ko sta slišala prereka
nje. Orožnika sta potem napadalca 
odstranila. — Isti večer se je vračal 
domov tudi tovariš Brežjak Mirko. 
Blizu Kršne vesi, okoli 20.30 ure, bil 
je že mrak, so ga obkolili trije mo
ški in ga obdelovali s pestmi in kam
ni po glavi. V napadalcih je spoznal 
Valentina Omelko, Pepija Kert in 
Franca Dlobst. Tovariš Brežjak je 
bil na glavi težko ranjen in dva zoba 
sta mu mla izbita. Zadevo je prija
vil orožništvu na Miklavčevem. Orož
nik ga je vprašal, če je bil napaden 
iz političnih razlogov, nakar je Brež
jak odgovoril da ne ve.

si roke . . .
ruhih in izkoriščevalcih okoli OeVP, 
potem za poštene delovne ljudi prav 
nič ni prida. Da pa v resnici nič ni 
prida, je že pred kratkim potrdil sam, 
in sicer takrat, ko je bil pri nas de
želni poslanec KPA Kazianka in je 
hotel imeti zborovanje ter predava
nje nekega filma. Ko je deželni po
slanec Kazianka pričel govoriti o ne
znosnem položaju delavstva, ga je 
Potisk prekinil, češ, kjer so, si vsak 
dan lahko privoščijo svinjsko pečen
ko. Pri tem mu je nekaj OeVP-jev- 
skili pristašev pridno sekundiralo. 
Kazianka pa je obmolknil, namesto, 
da bi z dokazi pognal takšnega laž
nivca v kozji rog. Kar je pa za tako 
imenovanega zastopnika delavstva 
najbolj žalostno, je to, da je Kazian
ka Potisku stisnil še roko, ko so se 
razšli. Kdo naj ima v takšne ljudi še 
zaupanje, da bodo branili njegove 
pravice. Kdor količkaj premisli, ne 
more zaupati niti Potisku, ki odkrito 
laže, niti Kazianki, ki spričo takšnih 
laži obmolkne.

konjušnice. V konjušnicah stoje s 
povešeno glavo pohlevno in mirno 
konji, ki nikoli ne vidijo dnevne lu
či. V Ameriki pa uporabljajo v ro
vih namesto konj že davno električ
ne lokomotive, ki so ploske kakor 
žepni nožek.

Lokomotive se naglo pomikajo po 
tračnicah, za njimi pa se vije vlak 
vagončkov proti okni^, kjer je dvi
galo.

V naših podzemeljskih hodnikih 
je tema. Le redko kdaj posije v 
temino luč rudarjeve svetilke.

V ameriških rovih vedno gori 
električna luč. V njih je svetlo ka
kor v naših sobah. Rudarji imajo 
celo na svojih čepicah električne 
žarnice.

Zakaj bi tudi pri nas ne bilo ta
ko? Tudi mi bomo tako naredili. 
Tudi pri nas delajo ponekod že vr
talni stroji in avtomatska kladiva.

Na koncu petletke bomo imeli 
že samo v Doneckem bazenu 2500 
vrtalnih strojev, 3500 vozačkov, 80 
električnih rudniških traktorjev in 
100 nakladalnih strojev.

Preuredili bomo stare rove, a od
prli bomo tudi na desetine novih ro
vov. Na koncu petletke ne bo več 
stare Donecke kotline, marveč bo to 
nova Donecka kotlina.

(Dalje)

Javno zborovanje DFDL
Ker je za nedeljo, dne 28 av

gusta napovedano zborovanje 
pri Tišlerju v §t. Janžu vsled 
tehničnih zaprek izpadlo, bo to 
v nedeljo, dne 4. septembra ob 
9.30 uri. Referent dr. Mirt 
Zvvitter.
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Loče. V nedeljo, 28. avgusta t. 1. 
so gostovali igralci iz Hodiš z Can
karjevo dramo ,,Kralj na Betajnovi** 
pri Pušniku v Ratenčah. Od blizu in 
daleč so prihiteli ljudje že v drugič, 
da si ogledajo igro, ki so jo prvič 
preprečili s tem, da so igralcem one
mogočili igranje. Tako so skušali 
onemogočilo vsako nadaljnje igranje. 
Toda ni jim uspelo. S protipropagan- 
do so hoteli odvrniti naše ljudstvo, da 
se ne bi udeležilo igre, toda doživeli 
so sramoten poraz. Naše ljudstvo je 
napolnilo dvorano in napeto pričako
valo pričetka. Za uvod so zaigrali in 
zapeli tamburaši iz Škofič, nato je 
tajnik Slovenske prosvetne zveze to
variš Tonče glaper razložil pomen 
igre ter med drugim dejal: čeprav je 
v tej igri prikazano, da je krivica 
zmagala, ne smemo postati maloduš- 
ni. To se je dogajalo samo zaradi te
ga, ker ljudstvo takrat še ni bilo zre
lo, da bi moglo doumeti razdiralno 
delo raznih Kantorjev med našim na
rodom, ker se je pustilo še preslepiti 
in zavajati, manjkalo mu je sloge. 
Zato je tudi danes potrebno, da smo 
složni, ker samo takrat nam bo uspe
lo, da bo zmagala pravica nad kri
vico.

Z zanimanjem je ljudstvo sprem
ljalo potek igre, ki je bila v splošno 
zadovoljstvo odigrana, in tudi z odo
bravanjem ni štedilo.

Za razvedrilo med odmori so skr
beli tamburaši iz Škofič, ki so prav 
tako želi val navdušenja in so morali 
nekatere pesmi večkrat ponoviti. Ob 
koncu se je tovariš Šlaper v imenu 
igralcev zahvalil za tako dober obisk. 
Z izrazom zadovoljstva na obrazih so 
se razhajali ljudje na svoje domove.

Žvabek. čestitamo tovarišu Mir- 
kotu Sriencu, učitelju na Krčanjah, 
in Nežiki Srienčevi iz Podvesi, ki 
sta dne 17. avgusta 1949 v žvabeku 
sklenila zvezo za življenje. Cerkvene 
poročne obrede je opravil ženinov 
brat, gospod župnik Kristo Sriene. 
Nato je mladi par praznoval pomem
bni dan v družbi sorodnikov in šte
vilnih prijateljev v gostilni pri Uk- 
narju, ki jo vodi ženinov brat Stanko 
Sriene. ženitovanjsko slavje je pote
kalo v najboljšem razpoloženju ob 
ubranem petju in zvokih godbe.

Kotmara ves. Globoko nas je gani
la vest, da Rožanovega očeta ni več 
med nami. Zapustil je svoje truda- 
polno delovno življenje in položili 
smo ga k počitku. Dosegel je visoko 
starost in vso svojo skrb in delo je 
posvetil svoji domači grudi, svoji 
družini in preko tega zatirani in pre
ganjani narodni družini koroških 
Slovencev. Do zadnjega se je zanimat 
za usodo našega ljudstva in težko 
pričakoval, da bi zasvetila zarja lep
ših dni Slovencem na Koroškem. To 
upanje je odnesel seboj v grob. Spo
štovan in priljubljen je bil pri vseh, 
zato ga je spremila na njegovi zad
nji poti velika množica. Domači pev
ci so mu zapeli ob odprtem grobu ža- 
lostinke, domači gospod župnik pa se 
je poslovil od njega in poudaril nje
gove vrline, ker poznal je samo skrb 
za dom, družino in narod. Bodi mu 
slovenska zemlja lahka, ostalim pa 
naše iskreno sožalje!

Šmarjeta pri Pliberku. V truda- 
polnem delu, z žrtvami in napori, de
lo za postavitev novih poslopij pri 
Koleniku v šmarjeti hitro napreduje. 
Tesarji in zidarji so se s sodelova
njem drugih potrudili, da so prete
klo soboto dokončali in postavili 
ostrešje. Na vrb ostrešja so. pripeli 
,,pušeljc“ in nato po stari navadi z 
godbo, petjem in okrepčili za glad in 
žejo dobro razpoloženi praznovali 
doseženi uspeh. Bil je pravi in zaslu
žen družabni večer delavcev in da
leč naokrog so se slišali vriski, petje 
in godba in ljudje so govorili: ,,pri 
Koleniku pijejo pušeljc**.

*st"o m™ NAČRTU

Podivjani šovinisti spet napadajo naše ljudstvo
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Uporaba umetnih in naravnih snojil
z ozirom na sedanje kritične gospodarske razmere

Letošnje spomladi je Kmečka zve
za za Slovensko Koroško v posebni 
prilogi našega lista dala navodila, 
kako pravilno gnojimo, če cena gno
jil odgovarja ceni kmetijskih pridel
kov. Toda cene kmetijskih pridelkov 
v zadnjih mesecih tako rapidno pa
dajo, da bo marsikdo vsled pomanj
kanja denarja zamogel umetna gno
jila uporabiti samo v najnujnejših 
primerih. Našim kmetovalcem da
jem zato v presojo in porabo na
slednje primere uporabe gnojil ob 
različni gospodarski in denarni 
zmogljivosti posameznih poljedel
cev.

A. Plodored z gnojilnim načrtom 
za primer velikega denarnega po
manjkanja:

Gnojenje na 1 ha v met. stotih:
hlevski umetna pnojila:

gnoj: dušična: fosforna: kalijeva:

po s hlevskim gnojem negnojenem 
krompirju), naj da rži ali pšenici 
poleg 25 met. stota hlevskega gnoja 
na 1 ha še 200 kg superfosfata (to 
predvsem na težji, ilovnati, apnoviti 
zemlji) ali pa 250 kg tomaževe žlin
dre (to predvsem na lažji peščeni 
zemlji, kateri manjka apna). S kali
jevo soljo ni treba gnojiti, če smo 
dali že hlevski gnoj.

Če smo poleg hlevskega gnoja dali

v jeseni tudi eno od navedenih fos
fornih umetnih gnojil, znatno izbolj
šamo razvoj klasja in zrnja, pospe
šimo zorenje, odvrnemo deloma ne
varnost rje in predvsem nevarnost 
poleganja, ker fosfor napravi tudi 
močna stebla. Fosfor je namreč 
predvsem ona snov, katere je tudi v 
hlevskem gnoju premaio za donosen 
razvoj kulturnih rastlin.

Kočuški

Dobičkanosnost ribje moke

1. leto: krompir 300
2. leto: ječmen z

det. mešanico — — 5 2
3. leto: det. mešanica — — — —
4. leto: ozimna pšenica — — 2 1
5. leto: koruza 400 — — —
6. leto: rz — — — —

Ta primer razmeroma pomanj
kljivega gnojenja je upravičljiv sa
mo v časih velike stiske oz. velikega 
denarnega pomanjkanja.

B. Plodored z gnojilnim načrtom 
za primer nekoliko boljšega denar
nega stanja:

Gnojenje na 1 ha v met. stotih:
hlevski umetna gnojila:
gnoj: dušična: fosforna: kalijeva:

1. leto: pesa 300 2 3 2
2. leto: jari ječmen z

det. mešanico — — 6 2
3. leto: det. mešanica — — — —
4. lete; ozimna pšenica — — 2.5 1
5. leto: krompir 200 1 2 1.5
6. leto: ozimna rz — — 2.5 1

Ta gnojilni načrt odgovarja pre
cej naravnim potrebam, vendar bi 
bilo v večini primerov vsled velikega 
pomanjkanje fosforja v naši zemlji 
potrebno, da bi še pred uvedbo tega 
plodoreda (ako so denarna sredstva 
na razpolago) vsak ha površine za
ložili s 7 met. stotov fosfornega 
umetnega gnojila, predvsem s toma- 
ževo žlindro. Bajte vašo zemljo v 
preizkušnjo!

Oba navedena plodoreda prikazu
jeta preizkušeno moderno načelo, da 
s hlevskim gnojem ne gnojimo žitu,
marveč obilneje samo okopavinam in 
traviščem, če pa že kdo misli, da 
mora na vsak način tudi oziminam 
dati hlevski gnoj (kar bi bilo opra
vičljivo mogoče le v primerih, da sle
di žito žitu ali pa da sejemo ozimino

Vse naše gospodarstvo, poljedel
stvo kakor živinoreja, trpi na tem, 
da je preveč razsežno, starokopitno 
in zato nedonosno. Vsak vložen ka
pital, pa bodisi to v zemlji ali v ži
vini, mora donašati primerne obre
sti. čini višje so te, tem večja do
nosnost. V gospodarstvo vložen ka
pital se mora čim hitreje in čim 
uspešneje obrniti. Preudaren kme
tovalec mi je te dni smehljaje iz iz
kušnje dejal: ,,Napreden gospodar 
danes brez umetnih gnojil sploh ne 
more gospodariti, kajti le umetna 
gnojila zamorejo primerno mobili
zirati v zemlji vse one činitelje, ki 
pripomorejo k čini večji donos
nosti “. Tako je tudi v živiiffrreji, da 
brez mleka in tečnih krmil ne mo
remo nikdar doseči donosne izrabe 
osnovne krme, sena, krompirja, pe
se itd. Tečna krmila, kakor so mleko, 
oljne tropine, predvsem pa ribja 
moka, delujejo ob drugi krmi kakor

kvas v testu. Tudi brez tečne krme 
odraste govedo, toda mesto v ly2 le
tu šele v treh letih; tudi brez mleka 
ali ribje moke spitamo svinjo, toda 
mesto, da bi ob ribji moki dosegla 
težo 100 kg že v 6. ali 7. mesecu, 
potrebuje brez ribje moke ali brez 
mleka 9 do 12 mesecev. S pravilno 
uporabo ribje moke skrajšamo pi- 
tovno dobo za 3 do 5 mesecev.

Ne more nam biti vseeno, če se 
zredi svinja na dan samo za y4 kg ali 
pa za % do 1 kg!

Dodatek 100 do 150 gramov rib
je moke na dan poveča prirejo svi
nje, ki jo pitamo, na dan lahko za 
y2 kg in več.

40 do 50 gramov ribje moke je 
toliko, kolikor je zajameš s polno 
pestjo. 100 gramov ribje moke v po
gledu beljakovinaste snovi nadome
stita lahko 2 litra polnega ali posne
tega mleka.

Bobra prava ribja moka vsebuje

O zastrupljenju prašičev s 
pesnim perjem

Krmljenje s pesnim perjem je po
nekod zelo udomačeno in zanimivo 
je, da se obolenja in pogini praši
čev pojavljajo le pri nekaterih rej
cih in tudi ne v začetku, ampak šele 
po nekaj dneh ali tednih takega krm
ljenja. Prašiči lahko obolijo prav 
tako, če dobe prekuhano sveže natr
gano ali pa skuhano in že dalj šaša 
pripravljeno perje. Izkušnja uči, da 
je sveže, nekuhano perje znatno 
manj nevarno kot kuhano.

Kako pa spoznamo te vrste obole
nja in zastrupljenja? Primer takega 
zastrupljenja, kjer je obolelo večje 
število prašičev, je bil naslednji:

V vzornem svinjaku z 20 prašičev 
so bile pri opoldanskem krmljenju 
vse živali zdrave in so do čistega po
jedle vso krmo, ki je obstojala samo 
iz kuhanega pesnega perja Nekaki 2 
uri potem jih je gospodar hotel spu
stiti v tekališče, pa je opazil, da so vse

živali bolne, nekatere tako hudo, da 
jih je moral takoj zaklati. Bolni pra
šiči so mirno ležali v svinjaku in jih 
nikakor ni bilo mogoče spraviti po
konci; zadnje noge jih niso držale in 
pri nekaterih so opazili tudi krče mi
šičja. Pri vseh obolelih prašičih so 
bila ušesa in noge mrzle in je tudi 
telesna toplota bila izredno nizka, 
namreč 37.5 do 38.5 stopinj Celzija, 
dočim je normalno 39 do 40 stopinj 
Celzija. Barva kože, ki je pri zdravih 
prašičih nekoliko rožnata, je bila si- 
vo-plava in posebno pozornost je 
vzbujala svinčeno siva barva rilca. 
Nekatere živali so tudi kolcale, blju
vale in izredno hitro dihale. Tako 
obolele živali so mrzle, dočim so pri 
najbolj razširjeni in znani bolezni 
prašičev v naših krajih, svinjski rde
čici, skoraj ves čas trajanja bolezni 
prašiči vroči. Slično imajo vročino 
prašiči tudi takrat, če obolijo za svi-

povprečno 50 odstotkov beljakovine,
20 odstotkov fosfornokislega apna 
in do največ 5 odstotkov masti ter 
1 do 3 odstotkov soli. Je svetle bar- 
ve, diši prijetno po ribab, ne ples
ov«, in mora biti povsem suha. 
Vlažna moka je grudasta, kepasta, 
se hitro pokvari in povzroča v pre- 
bavilih nerodnosti. Poleg odličnega 
redilnega uspeha, katerega povzroča 
y ribji moki živalska beljakovina (ki 
je dvakrat tako učinkovita kot rast
linska beljakovina n. pr. v oljnih 
tropinah, moramo v moki upoštevati 
še apno, ki vpliva na razvoj okostja 
in prebavo sploh. Ob pokladanju rib
je moke ni treba še posebej dajati 
klajnega apna. Ako bi ne pokladali 
mleka, bi pravilni krmilni dnevni 
obrok za pitovno svinjo izgledal pri
bližno tako: 10 do 15 dkg ribje mo
ke, 1 kg žitnega zdroba in ostalo 
krompir in pesa do nasičenja, če bi 
dali manj ali sploh nič žita, bi mo
rali dnevno količino ribje moke zvi
šati na 20 do 25 dkg.

Pa tudi vsem ostalim prašičem 
(in lahko celo kravam), mladim, ra
stočim, mrjascem in svinjam s puj
ski damo z uspehom pri vsakem krm
ljenju po eno pest ribje moke. Mla
de pujske od 4 tednov dalje lahko 
vzrejamo brez vsakega kravjega 
mleka, alio jim pokladamo me
šanico, ki sestoji iz 90 odstotkov 
surovega ječmenovega ali ovsenega 
zdroba in 10 odstotkov ribje moke. 
Pri mrjascih se z ribjo moko znat
no dvigne plemenilna sposobnost, 
materinske svinje pa dajo ob ribji 
moki znatno več mleka. Upoštevati 
moramo še, da ribja moka zelo dvig
ne slastnost oziroma okusnost vse 
druge sicer manj okusne krme.

Sedaj smo v gospodarstvu prija
drali v čase, ko je treba že znatno 
bolj kalkulirati, kaj in kako se bo iz
plačalo. Pa bo rekel kdo, nimam de
narja, da bi si kupil tečna krmila. 
Tovariš, če rediš za prodajo, ti za- 
morem mirne duše priporočati, da si 
potrebni denar za ribjo moko naja
meš, če boš to smotrno uporabil in 
če s prašiči ne boš prišel ravno ta
krat na trg (okrog Božiča), ko vse 
sili s prodajo, ti bo denar poplačan.

Ribjo moko imajo na razpolago 
tudi že vse naše slovenske zadruge!

Kočuški

PRIZIHOV
VORAN C I

POZGANICA
,,Vagon koruze, vagon pšenice — 

ali ni bilo koruze dva vagona? . . .“ 
ga je prekinil Make j, brez kakega 
vidnega zanimanja in kake notranje 
vročine.

„Ba! — Ali nisem rekel dva va
gona koruze in vagon pšenice?“ je 
hlastno nadaljeval Lušin in si pote
gnil z roko čez mokro čelo. ,,človek 
je že tako pregnan, da niti ne ve več, 
kaj mu iz ust leti . . .“

Za hip je zastrmel v nepremični 
ilovnati obraz kopača Makeja, kjer 
so ga neprijetno zasrbele drgetajoče 
brazde na njegovih sencih. Zdelo se 
mu je, da je v teh brazdah zapisano: 
„Kaj boš pridigal in se lepega delal, 
ko te vendar vsi poznamo ..."

Zato je pogoltnil slino in hitro na
daljeval:

,,Aprovizacijsko komisijo je vzel 
vrag. Včeraj sem ves dan letal za taj
nikom, a vse zastonj, nikjer ga ni
sem mogel izkopati. Teh ljudi ne ra
zumem! Kako je mogoče tako poza
biti na dolžnosti? — Bolina je od
rezana od sveta, preti ji glad, če se 
le eno kolo ustavi! Banes smo vsi 
sloji tesno navezani drug na drugega. 
Kmetje in delavci! Vsi skupaj nima
mo nič in če ne bomo v kratkem do
bili živeža, bo slabo z nami. Belav- 
stvo je seveda najbolj prizadeto, ker 
živi iz rok v usta. Zato sem si mislil: 
stopim k enemu, ki ima med delav
stvom zaupanje, pa mu razložim svo
jo misel: pri meni sta pripravljena 
dva vagona žita, tisti, KI so najbolj 
potrebni, naj ga dobe za prvo silo, za 
prvo potrebo. Zase in za družino ne 
potrebujem več kot drugi. Zdaj je

tak čas, da moramo utesniti svoje po
trebe. — Seveda, gledati je treba, 
da se bo pravilno gospodarilo. Kar se 
je zgodilo zadnje dni . . .“ Lušin si 
je obliznil suhe ustnice, „. . . kar se 
je zgodilo zadnje dni, ni bilo prav. — 
Sicer razumem te reči, razumem jih 
in se ne čudim! Vsem je že do vrha 
privrelo . . . Ali ravnati se mora pa
metno, da se stvari ne bodo uniče
vale. Makej, vaša organizacija naj 
vzame stvar v roke, naj vodi aprovi- 
zacijo. Pripravljen sem pomagati, 
kar je v mojih močeh!“------------

Lušin je poln pričakovanja zrl v 
Makeja.

Ta je gledal v motno jutro, ki se 
je svetlikalo skozi okno; zdelo se je, 
kot bi tam za tem jutrom iskal besed 
za odgovor. Nato je začel z debelimi 
okorelimi prsti svoje desne roke 
dromljati po mizi.

,,Kar se je zgodilo te dni, se je mo
ralo zgoditi. Nihče od nas, ki vemo 
kaj hočemo, tega ne odobrava. Mi 
vemo, da se s tem ne more doseči to, 
kar mi želimo . . . toda kadar se ven
til odpre, pljuskne para in nihče je 
ne more ustaviti. . .“

Njegov mirni težki glas je legal na 
Lušina kot bi padalo kamenje. Ker 
mu je bilo neprijetno, še naprej po
slušati, je rekel:

„Ali naj torej meljem ali ne . . .?“
(Dalje)

njsko kugo. Nadaljnih znakov, ki jih 
lahko ugotovi samo živinozdravnik, 
ne bomo naštevali, ker že navedeni 
lahko služijo v pravočasno opozorilo. 
Če je takojšnja živinozdravniška po
moč izključena, je treba obolele ži
vali brez odlašanja zaklati, da se s 
tem reši vsaj meso, ki je užitno za 
človeško prehrano.

Zanimivo je, da na takem zastrup
ljenju lahko obole vsi prašiči kmalu 
po krmljenju ali pa obole nekateri, 
dočim drugi ne kažejo sploh nobenih 
znakov bolezni; nekateri prašiči tudi 
le lažje obole, pa si kmalu spet opo
morejo. često se pripeti, da pogine 
prašič med dvema obrokoma krmlje
nja in da potem šele živinozdravnik 
pri raztelesenju ugotovi znake za
strupljenja.

Ba se prepreči zastrupljen j e pra
šičev s pesnim perjem, bi priporočal, 
da pri kuhanju na 10 kg svežega per
ja dodamo 10 gramov (1 žlico) stol
čene krede (Schlemmkreide) ; s to 
namreč napravimo oksalno kislino 
neškodljivo. (Stolčeno kredo dobi
mo v drogerijah in tudi v naših za
drugah). Kljub temu pa je potrebna 
previdnost pri krmljenju z izključno 
samo pesnim perjem, ki naj zato nik
dar ne traja nepretrgoma več dni ali 
celo tednov, temveč naj se vsakih par 
dni prekine z drugim krmljenjem. §e 
bolje pa je, da pesno listje mešamo 
z drugo, izdatnejšo krmo, da se na ta 
način izognemo nevarnosti zastrup
ljenja prašičev z enostranskim krm
ljenjem in se obvarujemo tako ob
čutne gospodarske škode.
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